

3rd International Conference on the History and Culture of Bukovina

Bukovina: Regional and Global Interconnections

Bukovina Institute, 3-5 December 2025

The **Bukovina Institute in Augsburg** invites early-career scholars (BA, MA, PhD, postdoc) in the **humanities and social sciences** to engage in a vibrant intellectual exchange on the history and culture of Bukovina. We welcome contributions from a wide range of disciplines: anthropology, art history, cultural studies, digital humanities, ethnography, environmental history, geography, history, international relations, Jewish studies, legal history, literature, philosophy, social and economic history, sociology, translation studies, and related fields.

This international conference explores Bukovina's history and culture from multiple perspectives, re-examining what we know and offering fresh insights. This year, early career researchers are invited to a special **workshop on funding opportunities, academic programs, and publishing** in Bukovina studies and, more broadly, East-Central European studies.

Following the Jewish focus of the previous edition, the "3rd International Conference on the History and Culture of Bukovina" explores the **regional and global interconnections** of this border region. The conference aims to examine how global and regional processes intersect in both the history and contemporary realities of Bukovina.

The keynote address will be given by **Cristina Florea** (Cornell University) titled "Crossroads of Empire: Revolutions and Encounters at the Frontiers of Europe."

While all Bukovina-related papers are welcome, we particularly invite submissions on the following topics:

- **Global patterns of borderland colonization:** the creation of Bukovina from geographic space to political territory
- **Comparative histories** of Bukovina and other border regions of continental empires and beyond
- Global and transregional patterns of **nation-building** processes in the past and present (including EU strategies for cooperation between Eastern European EU and non-EU member states, as well as policies facilitating easier access to citizenship for transborder kin minorities)
- Transnational circulation of both **material and intangible goods**
- Histories of **transition and transformation**, including shifts in sovereignty and the violence that often accompanies them
- Interconnected histories of **groups, individuals, families**, as well as ethnicity, gender, and sexuality.
- The entanglements between local communities, social movements, and **international (non-governmental) organizations**
- **Military, economic, and medical histories** of Bukovina with a special attention to border-crossing

HOW TO APPLY

Interested early-career scholars can apply by submitting an **abstract** of no more than 500 words in English or German, along with a 300-word **narrative biography**, including affiliation, research areas, education and work experience, most recent or important publications, and awards.

Please send your abstract to Dr. Anna Adorjáni (anna.adorjani[at]uni-a.de) by **27 April 2025**.

IMPORTANT

The Bukovina Institute at the University of Augsburg will host the conference. In special cases, participants may join online. Participants should have a good active command of **English** and at least a passive knowledge of **German**.

Those without institutional support can request partial reimbursement for travel and accommodation expenses. If you have any questions, please contact Ms. Christina Eiden: eiden[at]bukowina-institut.de

3. Internationale Konferenz zur Geschichte und Kultur der Bukowina

Bukowina: Regionale und globale Verflechtungen

Bukowina-Institut, 3.–5. Dezember 2025

Das **Bukowina-Institut in Augsburg** lädt Nachwuchswissenschaftler und Nachwuchswissenschaftlerinnen (Studierende im Bachelor- und Masterstudium, Promovierende sowie Postdocs) aus den **Geistes- und Sozialwissenschaften** zu einem intellektuellen Austausch über die Geschichte und Kultur der Bukowina ein. Wir freuen uns über Beiträge aus einer Vielzahl von Disziplinen: Anthropologie, Kunstgeschichte, Kulturwissenschaften, Digital Humanities, Ethnografie, Umweltgeschichte, Geografie, Geschichte, internationale Beziehungen, Jüdische Studien, Rechtsgeschichte, Literaturwissenschaft, Philosophie, Sozial- und Wirtschaftsgeschichte, Soziologie, Übersetzungswissenschaft sowie aus verwandten Forschungsfeldern.

Die internationale Konferenz beleuchtet die Geschichte und Kultur der Bukowina aus den unterschiedlichsten Perspektiven, hinterfragt etablierte Erkenntnisse und eröffnet neue Einblicke. In diesem Jahr sind Nachwuchswissenschaftler und Nachwuchswissenschaftlerinnen zu einem speziellen **Workshop** eingeladen, der sich mit **Finanzierungsmöglichkeiten, akademischen Programmen und Publikationsstrategien** für die Bukowina-Studien sowie die Ostmitteleuropa-Studien allgemein befasst.

Nach dem Schwerpunkt auf der jüdischen Geschichte während der letztjährigen Konferenz widmet sich die 3. Internationale Konferenz zur Geschichte und Kultur der Bukowina den **regionalen und globalen Verflechtungen** dieser Grenzregion. Ziel ist es, die Schnittpunkte globaler und regionaler Entwicklungen in der Geschichte und Gegenwart der Bukowina zu untersuchen.

Die Keynote wird von **Cristina Florea** (Cornell University) gehalten und trägt den Titel „Crossroads of Empire: Revolutions and Encounters at the Frontiers of Europe.“

Während Beiträge zu allen Aspekten der Bukowina willkommen sind, laden wir insbesondere Einreichungen zu folgenden Themen ein:

- **Globale Muster der Grenzlandkolonisation:** Die Transformation der Bukowina vom geografischen Raum zum politischen Territorium
- **Vergleichende Perspektiven** auf die Geschichte der Bukowina und anderer Grenzregionen kontinentaler Imperien und darüber hinaus
- **Globale und transregionale Dynamiken der Bildung von Nationen** in Vergangenheit und Gegenwart (einschließlich EU-Strategien zur Kooperation zwischen osteuropäischen EU- und Nicht-EU-Staaten sowie politische Maßnahmen zur Erleichterung des Staatsbürgerschaftszugangs für transnationale Minderheiten)
- Transnationale Austausch von **materiellen und immateriellen Ressourcen**
- Prozesse des politischen und gesellschaftlichen **Wandels**, einschließlich Souveränitätswechseln und dem damit verbundenen **Phänomen von Gewalttaten**
- Verflechtungen zwischen **sozialen Gruppen, Individuen, und Familien** sowie Perspektiven auf Ethnizität, Gender und Sexualität
- Interaktionen zwischen lokalen Gemeinschaften, sozialen Bewegungen und **internationalen (nichtstaatlichen) Organisationen**

- **Militär-, Wirtschafts- und Medizingeschichte** der Bukowina mit besonderem Augenmerk auf grenzüberschreitende Verflechtungen

BEWERBUNG

Interessierte Nachwuchswissenschaftler und Nachwuchswissenschaftlerinnen können sich mit einem **Abstract** (max. 500 Wörter) in **englischer oder deutscher Sprache** bewerben. Zusätzlich ist eine narrative **Kurzbiografie** (max. 300 Wörter) einzureichen, die Angaben zur institutionellen Anbindung, Forschungsgebieten, Ausbildung und beruflichen Erfahrung sowie zu wichtigen oder aktuellen Publikationen und Auszeichnungen enthält.

Bitte senden Sie Ihr Abstract bis zum **27. April 2025** an Dr. Anna Adorjáni (anna.adorjani[at]uni-a.de).

WICHTIGE HINWEISE

Die Konferenz wird vom Bukowina-Institut an der Universität Augsburg organisiert. In begründeten Ausnahmefällen ist eine Online-Teilnahme möglich. Teilnehmende sollten über gute aktive **Englischkenntnisse** verfügen und **Deutsch** zumindest passiv verstehen können.

Für Teilnehmende ohne institutionelle Förderung besteht die Möglichkeit, eine teilweise Erstattung der Reise- und Übernachtungskosten zu beantragen. Bei Fragen wenden Sie sich bitte an Frau Christina Eiden unter: [eiden\[at\]bukowina-institut.de](mailto:eiden[at]bukowina-institut.de).